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متن پرسش

با سلام. به آبروی جده سادات انشاءاالله در راه اشاعه اسلام حقیقی موید به فضل الهی باشید. استاد،

هُمَّ صَلِّ عَلَى دو سوال داشتم1. در دعای مکارم اخلاق حضرت سجاد در یک جا هست که می گوید اللَّ

دٍ وَ آلِهِ ، وَ اجْعَلْ لِی یَداً عَلَى مَنْ ظَلَمَنِی ، وَ لِسَاناً عَلَى مَنْ خَاصَمَنِی ، وَ ظَفَراً بِمَنْ عَانَدَنِی ، وَ هَبْ مُحَمَّ

دَنِی ، نْ تَوَعَّ لِی مَکْراً عَلَى مَنْ کَایَدَنِی ، وَ قُدْرَهً عَلَى مَنِ اضْطَهَدَنِی ، وَ تَکْذِیباً لِمَنْ قَصَبَنِی ، وَ سَلاَمَهً مِمَّ

دٍ وَ هُمَّ صَلِّ عَلَى مُحَمَّ دَنِی ، وَ مُتَابَعَهِ مَنْ أَرْشَدَنِی و بعد از ادامه داده می شود اللَّ قْنِی لِطَاعَهِ مَنْ سَدَّ وَ وَفِّ

نِی بِالنُّصْحِ ، وَ أَجْزِیَ مَنْ هَجَرَنِی بِالْبِرِّ ، وَ أُثِیبَ مَنْ حَرَمَنِی بِالْبَذْلِ ، دْنِی لأِنَْ أُعَارِضَ مَنْ غَشَّ آلِهِ ، وَ سَدِّ

کْرِ ، وَ أَنْ أَشْکُرَ الْحَسَنَهَ ، وَ أُغْضِیَ عَنِ لَهِ ، وَ أُخَالِفَ مَنِ اغْتَابَنِی إِلَى حُسْنِ الذِّ کَافِیَ مَنْ قَطَعَنِی بِالصِّ وَ أُ

ئَهِ استاد بزرگوار در عین حال که میدانم این هر دوجنبه نگاه کردن و کل را دیدن از ختصاصات ائمه یِّ السَّ

هدی سلام اله علیهم هست اما خوب گیج می شوم که1. آخر با مردم با روحیه ای که در فراز اول آمده

مواجه شوم و یا با روحیه ای که در فراز دوم آمده چون خیلی متفاوت است و 2.دیگر اینکه آیا این دو

فراز برای دو گروه متفاوت از مخاطبان آمده مثلا گروه اول برای کسانی که با ما عناد بنیادین دارند و

فراز دوم برای کسانی که آنچنان عنادی ندارند.3. استاد مثلا من اغلب مواقع وقتی کسی طعنه و کنایه

می زند تغافل می کنم، و در منابع هم هست که تغافل مهمترین اصل تربیتی است؛ خوب جایگاه این

روحیه تغافل کجاست در این دعا؟استاد بنده فایلهای صوتی شرح دعای مکارم رو هم گوش دادم.تشکر

متن پاسخ

باسمهتعالی: سلامعلیکم: 1- از طرفی حضرت سجاد«علیهالسلام» از حضرت حق میخواهند در مقابل

ظالمان ضعیف نباشند و از طرف دیگر طالب روحیهای هستند که با انسانهای خطاکار که از سر جهل

به ایشان ظلم میکنند از سر خیرخواهی برخورد کنند و آنهایی که از اردوگاه توحید فاصله گرفتهاند و

به دشمنان اهلالبیت«علیهمالسلام» رجوع کردهاند را رها نکنیند، بلکه با نیکیکردن به آنها جامعهای

بسازند تا انسانهای آن جامعه گرفتار انواع دوگانگی نسبت به همدیگر نباشند. در شرح این دعای

شریف که بحمداالله هنوز هم ادامه دارد عرض کردهام که حضرت در تلاش اند با این دعا پایهی تمدن

اسلامی را شکل دهند 2- همینطور است که متوجه شدید در مقابل معاندان و مستکبران نباید از خود

ضعف نشان داد ولی در مقابل شهروندانِ خطاکار و دشمنان فریب خورده باید برخورد دیگری داشت

3- بحمداالله در رابطه با تغافل کار خوبی میکنید چون بنا نیست ما دائماً با مردم حتی مردم خطاکار



درگیر باشیم و جای تغافل همین جاها است نه اینکه نسبت به نقشههای دشمن خود را به نادانی

بزنیم و او هم هرکاری خواست انجام دهد. موفق باشید


